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Høring om udkast til bekendtgørelse om per- og polyfluorerede 

alkylere-de stoffer (PFAS) i fødevareproducerende dyr. 
J.nr. 2023-29-31-00489 
 
Den Danske Dyrlægeforening (DDD) takker for muligheden for at kommentere på udkast til 

bekendtgørelse om per- og polyfluorerede alkylere-de stoffer (PFAS) i 

fødevareproducerende dyr og har følgende bemærkninger: 

 

Bekendtgørelsen: 

 
§2  

pkt.3 

Det beskrives ikke hvorledes man forholder sig til mælk fra dyr der har afgræsset PFAS 

forurenede arealer. 

 

Pkt.7 

”Der skal dog som minimum være udtaget prøver fra to dyr” I vejledningen står der ”mindst 

2 og maksimalt 10 dyr”, det bør rettes til så tekst i bekendtgørelse og vejledning stemmer 

overens for at undgå forvirring. 

 

§4 

Det bør specificeres i hvor mange dage dyrene skal have indtaget forurenet vand og/eller 

foder forud for prøveudtagning 

 

§6 og §8 

Her omtales kun slagt af dyrene og ikke mælk som står skrevet i vejledningens punkt 4.1: 

”Et offentligt tilsyn betyder, at dyrene ikke må sendes til slagtning uden Fødevarestyrelsens 
tilladelse, og at 
animalske produkter, herunder kød og i nogle tilfælde mælk fra dyrene, ikke må indgå i 
fødevarekæden.” 
DDD foreslår at dette præciseres så tekst i bekendtgørelse og vejledning stemmer overens. 
 
 
 
 



 

 

 
§7 
Det kunne overvejes om egen dyrlæge hvis han/hun er embedsdyrlæge kunne udtage og 
indsende prøver for at gøre processen mere smidig og kortere end de potentielt 30 dage fra 
anmodning om udtagning af prøver indtil resultat. 
 
Vejledningen: 
 
2:  
Under begrebet ”indikatorværdi” er det kun kød fra dyrene der nævnes og ikke mælk. 
 
4,3:  
Prøver udtages hvis dyrene har afgræsset et forurenet areal, bør præciseres hvis det også er 
gældende hvis dyrene er fodret med slæt fra et forurenet areal. 
 
I forhold til ” Indholdet af PFAS i dyrene vil falde over tid, når dyrene ikke længere har 

adgang til det forurenede foder og/eller vand” ønskes en nærmere præcisering af forventet 

halveringstid, sådan at landmanden og dennes dyrlæge har en mere konkret tidsplan i forhold 

til forventet mulighed for fritestning af dyrene og dermed mulighed for omsætning af både 

mælk og kød fra de pågældende dyr. 
 
 
Generelt: 
 
DDD undrer sig over at bekendtgørelsen ikke omhandler geder og heste der ligeledes er 
fødevareproducerende dyr der kunne tænkes at afgræsse PFAS forurenede arealer. 
 
 
Ved spørgsmål kontakt venligst Mikala Hald moh@ddd.dk 
 
 
Mvh 
Den Danske Dyrlægeforening 
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